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Informace z městského úřadu 

Provoz městského úřadu pro veřejnost 
Pondělí      7.30 – 11.30 hod   a  12.30 – 17.00 hod 
Středa      7.30 – 11.30 hod   a  12.30 – 17.00 hod 
Budova MěÚ je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době 
od 8.00 do 13.00 hodin. Protože však pracovníci v těchto dnech absolvují školení, 
vyřizují záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu nutnou pro vydání 
rozhodnutí, doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů, případně si 
návštěvu s pracovníkem dohodnout předem. 

Kontakty na pracovníky MěÚ 
Lžičař Pavel - starosta 
telefon: 482 360 432  e-mail: pavel.lzicar@raspenava.cz 
Hanzl Jaromír – místostarosta 
telefon: 725 076 524, 482 360 433     email: jaromir.hanzl@raspenava.cz 
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku 
telefon: 482 360 431            e-mail: jana.lipenska@raspenava.cz 
Hrdinová Eva – účetnictví 
telefon: 482 360 440            e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky 
telefon: 482 360 444            e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz 
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení 
telefon: 482 360 443            e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz 
Hromníková Olga – ekonomické oddělení, pokladna 
telefon: 482 360 441            e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz 
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky 
telefon: 482 360 446            e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 450            e-mail: sona.noskova@raspenava.cz 
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 448            e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz 
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel 
telefon: 482 360 449            e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz 
Čapková Radka – ekonomické oddělení 
telefon: 482 360 445            e-mail: radka.capkova@raspenava.cz 
Mičunovičová Ladislava – městská knihovna a informační centrum 
telefon: 482 360 447            e-mail: knihovna@raspenava.cz
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Vážení spoluobčané,  
vydání druhého čísle Raspenavského zpravodaje bylo, tak jako 
spousta jiných věcí, ovlivněno „koronavirovou“ krizí, která 
bohužel v letních měsících neskončila, a naopak v těchto dnech 
nabývá opět na síle. 

V době od vydání prvního letošního čísla Raspenavského zpravodaje 
proběhla dvě veřejná zasedání zastupitelstva města.  
 První veřejné zasedání zastupitelstva města v roce 2020 se konalo dne     
3. 6. 2020 a hlavním bodem programu bylo schválení závěrečného účtu 
města za rok 2019 sestavený ke dni 31. 12. 2019 včetně zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření města za rok 2019. Rok 2019 jsme zahájili s tímto 
počátečním stavem: na účtu města jsme měli 16,192.631,44 Kč a ve fondech 
2,068.922,19 Kč. V návrhu rozpočtu jsme předpokládali, že příjmy v roce 
2019 budou činit částku 60,636.000,- Kč a výdaje celkem  62,359.650,- Kč. 
Skutečné příjmy za rok 2019 činily částku 68,853.019,05 Kč a výdaje 
61,315.626,21 Kč. Stav financí k 31. 12. 2019 byl tedy následující: na 
běžných účtech města zůstalo 19,086.967,49 Kč, v pokladně 74.926,- Kč        
a ve fondech  2,504.324,53 Kč. Celkový stav zůstatku všech finančních 
prostředků představuje k poslednímu dni roku 2019 částku 21,666.218,02 Kč. 
Z vlastních prostředků jsme v roce 2019 financovali například rekonstrukci 
komunikací (točka Liberecká, komunikace u hřbitova, komunikace u č. p.   
591 – přejezd Liberecká), zřízení autobusových zastávek (ul. Liberecká a ul. 
Nádražní – zastávka U sběrny), rekonstrukci fasády a zateplení na budově 
Domu s pečovatelskou službou, postupnou rekonstrukci bytů v bytovém 
komplexu č. p. 385, rekonstrukci koupelny a WC 1 bytu v č. p. 115 a doplnění 
herních prvků dětských hřišť (koupaliště, hřiště za paneláky). Splácen byl 
úvěr na kanalizaci – roční splátka činí částku 4,752.000,- Kč a k 31. 12. 2019 
činil zůstatek úvěru částku 15,949.579,79 Kč. ZM udělilo souhlas                      
s celoročním hospodařením města za rok 2019, schválilo Zprávu o výsledku 
přezkoumání hospodaření za rok 2019, a to bez výhrad a dále schválilo          
i účetní závěrku města zpracovanou k 31.12. 2019 za účetní období od       
01. 01. 2019 do 31. 12. 2019. Na tomto zasedání zastupitelé města schválili 
také návrh na udělení medailí „Za zásluhy pro město“ panu Josefu Hanzlovi 
st., starostovi SDH Raspenava, a panu Jiřímu Skalickému st., starostovi SDH 
Lužec, za jejich dlouhodobou a obětavou práci ve vedení sborů. Medaile jim 
byly předány dne 5. 9. 2020 na akci „Tóny Smědé“. 
Druhé veřejné zasedání se konalo dne 2. 9. 2020 a hlavním bodem programu 
bylo projednání zprávy o hospodaření města za období leden až červen 
2020. Rozpočet na rok 2020 byl schválen usnesením zastupitelstva města   
č.10/05/19 dne 18. 12. 2019. Příjmy na rok 2020 byly rozpočtovány                
s ohledem na vývoj daňových příjmů v roce 2019 a také na ministerstvem 
financí předpokládaný index růstu daňových příjmů na rok 2020. Predikce 
daňových výnosů státu nepočítala s rychlým nástupem krize způsobené 
infekcí COVID – 19. Skutečnost k 30. 6. 2020 byla taková, že celkové příjmy
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 činily částku 29,635.585,38 Kč a výdaje 30,267.438,38 Kč. 
 Na zasedání bylo konstatováno, že v letošním roce s největší 
pravděpodobností příjmy nedosáhnou na stanovený rozpočet, protože   
největší zdroj příjmů města tvoří daňové příjmy (téměř 75 %), a propad          
v pololetí činí u daňových příjmů oproti schválenému rozpočtu částku téměř 
3,5 mil. Kč. Z uvedeného důvodu došlo ke snížení výdajů, které čerpáme 
pouze ve výši 41%, a přesto bylo nutno na jejich úhradu zapojit naše úspory 
z minulých let výši 650 tis. Kč.  V tomto období jsme z vlastních prostředků 
realizovali např. nákup traktoru John Deere, nákup 3 kontejnerů na odpad, 
instalaci autobusových čekáren (zastávka Liberecká a U Malíře), zahájili 
opravu fasády na objektu Smědavské rychty, rekonstrukci ubytovacích 
prostor v Raspenavském sportovním areálu (motel), rekonstrukci šaten         
a hlavní budovy, včetně prostor rychlého občerstvení na koupališti, výměnu 
střešních oken v budově lékárny. V souvislosti s koronavirovou krizí byly 
uskutečněny výdaje na nákup roušek, desinfekce, desinfekčních stojanů       
a dalších služeb v celkové výši 306 tis. Kč. Materiálové náklady (kamenivo, 
písky) a náklady na skládkování odpadu spojené s odstraňováním škod na 
komunikacích a svozem poničeného bytového zařízení občanů po povodni ze 
dne 20. 6. 2020 byly uhrazeny ve výši 150 tis. Kč (zatím). Zastupitele města 
schválili zprávu o hospodaření města za období 01. – 06. 2020. 
 V následujícím období byla do provozu uvedena interaktivní úřední deska, 
dokončuje se oprava fasády na objektu Smědavské rychty, rekonstrukce 
prostor pro návštěvníky v areálu hřiště pro národní házenou, výměna oken    
v 1. patře budovy Zdravotního střediska, rekonstrukce prostor pro ubytování 
(motorest v Rekreačním a sportovním areálu), do konce října by měl být 
instalován také přístřešek u vchodu do Zdravotního střediska.  

Vážení spoluobčané, 
ocitli jsme se v podivné době, kdy nás koronavirus děsí zdravotními problémy 
a lékaři-odborníci nám předkládají protichůdné názory na řešení ochrany 
obyvatelstva před tímto virem, a přitom se všichni opírají o vědecké studie    
a názory epidemiologů, hygieniků či jiných „odborníků“. Komu věřit? 
Nezbývá, než se vzájemně chránit a pokusit se co nejvíce snižovat riziko 
nakažení u těch, kterým by nakažení koronavirem mohlo způsobit vážné 
zdravotní komplikace. Přeji vám prosluněný podzim a nám všem co 
nejrychlejší návrat k běžnému životu. 

Pavel Lžičař, starosta 
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Závěr školního roku 2019/2020
Vzhledem k tomu, že od 11. března 2020 byly mimořádným opatřením 

ministra zdravotnictví uzavřeny všechny školy, museli jsme na tuto situaci 
rychle zareagovat a přizpůsobit nejen výuku této nové, nečekané situaci.      
V následujících řádcích se pokusím některé události znovu připomenout. 
 K uzavření školy došlo v době, kdy u nás byly jarní prázdniny, tak jsme měli 
několik dní na promyšlení, jak zařídíme výuku našich dětí na dálku. Nakonec 
jsme se rozhodli, že budeme každý týden pro žáky připravovat v hlavních 
předmětech výukové materiály, které si budou moci stáhnout z internetu, 
doma vypracovat a odevzdat je svým učitelům. Tento model víceméně 
fungoval, ale vzhledem k tomu, že zhruba čtvrtina žáků buď neměla kvalitní 
přístup k internetu, neměli doma počítač nebo měli jiné potíže, museli jsme 
těmto žákům materiály pro výuku tisknout. Vytištěné materiály jsme pak 
nechávali v poštovní schránce na dveřích hlavní budovy školy, kde si je žáci 
nebo rodiče vyzvedávali. Při vyzvednutí nám zároveň odevzdali vypracované 
materiály z minulého týdne, pedagogové je pak třídili, aby se zase dostaly 
zpět k učitelům, kteří je mohli vyhodnotit. Do distanční výuky se zapojila valná 
většina žáků, byli však i takoví, kterým se do učení moc nechtělo a měli jsme 
problémy při komunikaci s nimi i s předáváním výukových materiálů. V těchto 
případech jsme komunikovali s rodiči těchto žáků, ale ne vždy se nám 
podařilo zjednat nápravu. 
 Uzavření školy nám také zkomplikovalo zápis žáků do 1. ročníku. 
Uspořádat zápis tak, jak jsme byli zvyklí nebylo možné, proto jsme přijali 
nabídku firmy Škola online a pomocí jejich softwaru jsme zorganizovali zápis 
distanční formou. Zápis probíhal od 6. do 23. dubna 2020 Každého rodiče 
jsem telefonicky kontaktoval a vysvětlil mu, jak bude zápis probíhat. Rodiče 
pak mohli v online formuláři vyplnit osobní údaje svého dítěte, formulář 
vytisknout, podepsat a odevzdat do školy. Samozřejmě ne všichni měli 
možnost tisku nebo přístup k internetu. To jsme se snažili řešit vždy 
individuálně, a nakonec se nám to podařilo. Obdrželi jsme celkem 34 žádostí 
o přijetí. Z toho 3 děti dostaly odklad školní docházky a jeden žák se ještě 
přistěhoval. 1. září 2020 jsme tedy ve škole přivítali 32 prvňáčků, které jsme 
rozdělili do dvou tříd. 
 Opatření proti koronaviru zkomplikovaly také provoz mateřské školy. Tu 
jsme po projednání se zřizovatelem uzavřeli v pondělí 23. března 2020. 
Otevřena byla až 18. května 2020. 
V době od 20. dubna, tedy v době uzavření mateřské školy, probíhal také 
zápis k předškolnímu vzdělávání. I zde byl zápis komplikovanější než 
obvykle. Rodiče si nejdříve v mateřské škole vyzvedli potřebné dokumenty. 
Ty vyplnili a 11. května je odevzdali v mateřské škole. I zde se nám podařilo 
zápis úspěšně zorganizovat a to díky obětavému přístupu vedoucí mateřské 
školy a ostatních zaměstnanců mateřské školy.
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Od 11. května 2020 se do školy mohli vrátit žáci 9. ročníku na přípravu        
k přijímacím zkouškám. Přípravu jsme žákům rozvrhli do tří dnů v týdnu – 
pondělí–středa–pátek a zaměřili ho zejména na přijímací zkoušky. Žáci měli 
vždy jeden dvouhodinový blok českého jazyka a jeden dvouhodinový blok 
matematiky.  
 Dalším důležitým datem byl 25. květen 2020, kdy se do školy mohli vrátit 
žáci 1. stupně základní školy. Jejich návrat byl podmíněn přísnými 
hygienickými pravidly, která stanovilo Ministerstvo školství, mládeže              
a tělovýchovy. Docházka do školy nebyla povinná. Podle zájmu rodičů jsme 
zorganizovali výuku žáků 1. stupně v šesti skupinách a do školy se nám 
vrátila zhruba třetina žáků. 
 Od 8. června 2020 se pak do školy mohli vrátit i žáci 2. stupně ZŠ. I zde 
byla účast žáků na vzdělávání dobrovolná a nadále probíhala i distanční 
výuka. Navíc i přesto, že žáci chodili do školy, museli tak vypracovávat úkoly 
distanční výuky. Pro žáky 2. stupně jsme zorganizovali konzultační bloky       
v hlavních předmětech. 
 Tak se nám školní rok 2019/2020 nachýlil ke konci a v úterý 30. června 
2020 jsme žákům vydávali vysvědčení. To bylo možné vydávat obvyklým 
způsobem, za přítomnosti všech žáků ve třídě. Známky, které žáci na 
vysvědčení dostali vycházely z podkladů, které měli učitelé z doby od           
1. února do 13. března 2020, tedy z doby před uzavřením školy, dále jsme 
pak mohli zohlednit přístup a snahu žáků při distančním vzdělávání. 
 Konec školního roku byl organizačně docela náročný, a to zejména i díky 
stále se měnícím pokynům, které přicházely z Ministerstva školství, mládeže 
a tělovýchovy. Přál bych si, abychom v novém školním roce nemuseli školu 
uzavírat a přecházet na distanční vzdělávání, abychom se mohli s našimi 
žáky setkávat při běžném vyučování ve škole…  

Mgr. Petr Chvojka

REKLAMA 
Prodej   slepiček

Červený Hrádek  prodává slepičky  typu Tetra hnědá,  Dominant všechny 
bavy, Green Shell - typu Araukana a Dark Shell - typu Maranska.  
Stáří 15- 19 týdnů, 169 - 229,- Kč/ ks. 
Prodej:  24.10.  a  14.11. 2020  
Raspenava  –  u Městského úřadu - 15.05 hod.    
 
Výkup králičích kožek – cena dle poptávky.  
Info :Po-Pá 9.00-16.00 hod. 
tel. 601 576 270, 728 605 840,www.drubezcervenyhradek.cz 
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Po náročném jarním období přišlo veselejší 
léto. 

Všichni jsme si oddychli, že můžeme zcela odložit roušky a otevřít dveře 
Mateřídoušky naplno. Začít plánovat a realizovat programy dosud 
nepovolené nebo realizovatelné jen s omezením. 
 Celé prázdniny Mateřídouška nabízela pravidelný program pro rodiče         
s dětmi v podobě školiček, psychosociálních aktivit, výletů, besed                  
a tradičního indiánského tábora, focení v přírodě a podobně. 
 Nejvíce jsme se báli, zda nám nějaké omezení nezkomplikuje realizaci 
indiánského tábora, ale k naší radosti vše proběhlo dobře, za krásného 
počasí. Děti spolu s rodiči si užily krásný týden v přírodě Jizerských hor, kde 
byl prostor na koupání, tvoření i soutěže. Nejúspěšnějším letním výletem byla 
návštěva ZOO Liberec, kde pro děti nesměla chybět projížďka místním 
vláčkem. Častými cíli letních výletů byla i místní dětská hřiště v Hejnicích, 
Raspenavě, Bílém Potoce i Lázních Libverda. Děti jsou velkými kritiky a jejich 
zabavení není vždy zcela snadné, ale je vidět, že situace se postupně lepší  
a nové hřiště a dětské zábavné prvky přibývají. Na mnohých hřištích je ale 
stále co dohánět a my se těšíme, jak zase příští prázdniny s dětmi vše 
zkontrolujeme.  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Do nového školního roku jsme vstoupili s nadšením, že po jarních 
omezeních, která měla za následek pokles návštěvníků, bude zase                
v Mateřídoušce veselo, že se programy opět naplní. Máme velkou radost, že 
se dveře Mateřídoušky opět otevírají čím dál častěji a herna je znovu 
naplněna hlasy a smíchem. Bohužel naše radost z normálu netrvala příliš 
dlouho, opět jsou vyhlášena ministerstvem zdravotnictví opatření, která se 
vztahují i na nás. Za dodržení všech nařízení budeme i nadále pro vás 
připravovat zajímavé programy a budeme velice rádi za vaši návštěvu. Každý 
den děláme hloubkový úklid prostor a jejich dezinfekci, zajišťujeme ozonový 
generátor pro čištění vzduchu, abychom mohli nabídnout otevřený                 
a bezpečný prostor pro rodiče s dětmi. Srdečně vás všechny zveme na 
program, který podrobně najdete na našem webu i facebooku.                       
Z mimořádného programu vás již nyní zveme na přednášky – Miminka          
v rovnováze s fyzioterapeutkou Ivou Gondekovou, Zdravý úsměv – zdravé 
zoubky, Finanční poradenství. Připravujeme realizaci podzimního tvůrčího 
pobytu pro ženy, vánočního focení a nebudou chybět ani pravidelné 
Martinské slavnosti. 
 Velice děkujeme za podporu městům Hejnice, Bílý Potok, Raspenava         
a Libereckému kraji i MPSV odbor Rodina, za finanční podporu našich 
projektů. 
 
Motto: „Jsme tu pro všechny, kteří mají zájem.“ 

                                                                      Za Centrum Mateřídouška, z. s. 
Alena Nováková 

REKLAMA 
Prodej chovné drůběže

/z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou 
užitkovost/ 
• 15h Raspenava /parkoviště před Zahradnictvím/ 

Prodej 16.10.2020 
Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé /nesou bílá vejce/, sussex /hnědá 

vejce, vysoká užitkovost/, kohoutci   
 
Info a objednávky: Gallus Extra s.r.o.,  
volejte po-pá 7-15h!,    
tel. 567 212 754, 567 214 502, mob.731 701 331, 734 833 158,  
email: info@prodej-drubeze.cz, www.prodej-drubeze.cz 
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Zpráva Policie České republiky, Obvodní 
oddělení HEJNICE 

Od dubna do poloviny září bylo v územní působnosti OOP Hejnice 
spácháno 47 trestných činů a 419 přestupků. Nejzávažnější byla loupež        
v Raspenavě, pachatel nebyl dosud zjištěn. Šetřeno je několik případů 
krádeží elektřiny, majitelé nemovitostí zkoušejí různá připojení mimo 
elektroměr. Většinou jsou ale takové domácí zásahy zjištěny a majitelé pak 
platí vysoké ceny za doměřené odběry a k tomu mohou očekávat ještě postih 
v trestním řízení. Pokud takové připojení trvalo delší dobu, třeba i několik let, 
vymáhané částky jdou do statisíců korun. U přestupků bylo nejvíce těch        
v dopravě a potom proti majetku nebo občanskému soužití. V porovnání        
s obdobím nouzového stavu lze říct, že došlo k výraznému nárůstu trestné 
činnosti zejména v závěru léta.  
 1. 10. 2020 nabývá účinnosti zákon č. 333/2020 Sb., kterým se mění zákon 
č. 40/2009 Sb., trestní zákoník a trestní řád. Nejdůležitější změnou bude 
úprava § 138 trestního zákoníku, kterým se upravují výše škod. Škodou nikoli 
nepatrnou bude škoda dosahující nejméně 10.000 Kč (dosud 5.000 Kč).         
I ostatní výše škod byly výrazně navýšeny. 
 Nastal podzim a s ním přijde pro řidiče na některých místech znovu 
povinnost zimní výbavy. Dopravní značka C15a bývá umístěna přes 
Hemmrich. Pokud bude přes zimu průjezd Oldřichovem obnoven, bude třeba 
mít zimní pneumatiky s hloubkou drážek nejméně 4 mm. V zimě je však        
v naší oblasti doporučujeme na všechna vozidla.  
 Do konce roku zbývá v České republice vyměnit přes 400.000 řidičských 
průkazů. To je stále vysoké číslo, tak se podívejte na ten svůj, zda třeba již 
nenastal čas. 
 Zhoršila se znovu situace s Covidem. V době, kdy píšu tento příspěvek, 
bylo vydáno jedno celoplošné mimořádné opatření, a to povinnost nošení 
roušek v některých vnitřních prostorech. V brzké době nelze očekávat nějaké 
výrazné zlepšení. Uvolnění nařízení přes léto má za následek mimo jiné také 
naši neochotu se k omezením vracet. Názory se velmi různí, ale pokud 
budou tato nebo obdobná nařízení znovu vydána, je potřeba v případě jejich 
nedodržení počítat s možným postihem. Již na jaře policie přijímala desítky 
oznámení, nezřídka anonymní a ne všechny přestupky je možné řešit 
domluvou.     
 
Přeji všem pevné zdraví a lepší časy.  

                                                                                       npor. Milan Porubský 
vedoucí OOP Hejnice 
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HASIČI RADÍ OBČANŮM 

Co dělat při požáru vozidla 
Hasičský záchranný sbor Libereckého kraje eviduje ročně kolem             

100 ohlášených požárů dopravních prostředků. Mezi hlavní příčiny těchto 
požárů patří technické závady, nejčastěji na elektroinstalaci a výfukovém 
potrubí, nebo úmyslné zapálení. Protože se u podobné události můžeme 
ocitnout všichni, zopakujme si několik základních pravidel, jak správně 
postupovat. 
 Začne-li se kouřit za jízdy z motorového prostoru vozidla nebo 
ucítíme-li zápach spáleniny, je třeba okamžitě zastavit, vyndat klíče ze 
zapalování a rychle auto opustit. Než vystoupíme z vozidla, oblékneme 
si reflexní vestu. Nezapomeneme z vozu pomoci dětem, starším                  
a nepohyblivým osobám, případně zvířatům. Zůstaneme v dostatečné 
vzdálenosti mimo vozovku, pokud možno za svodidly. Pokud to situace 
umožňuje, nezastavujeme poblíž míst, kde by požár mohl způsobit další 
škody, například v blízkosti jiných vozidel, budov, benzínových čerpacích 
stanic, plastových kontejnerů a popelnic nebo v tunelech. Je nutno si 
uvědomit, že i při zatažené ruční brzdě může dojít k jejímu přehoření             
a samovolnému rozjetí vozidla z kopce. Z tohoto důvodu je vhodné u hořícího 
vozidla nechat zařazen rychlostní stupeň. Poté ihned zavoláme hasiče na 
čísle 150 nebo 112. 
 V případě, že to situace umožňuje a rozhodneme se požár hasit hasicím 
přístrojem z výbavy vozidla, je třeba postupovat velmi opatrně. Hasicí 
přístroj můžeme použít pouze na začínající požár. K hořícímu vozidlu 
přistupujeme ze směru po větru. Hasicím přístrojem je třeba hasit pouze 
přes mezeru mírně otevřené kapoty i z důvodu větší účinnosti 
hasebního prášku. Při otevření kapoty motorového prostoru by došlo           
k rychlému přístupu vzduchu, který by podpořil hoření. Pozor na popáleniny 
od rozpálené kapoty. 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Pokud už z vozu šlehají plameny a nenacházejí se v něm žádné osoby, tak 
se k vozu nepřibližujeme. Mohlo by dojít ke zranění. Hašení většího požáru 
přenecháme hasičům, kteří jsou vybaveni vhodnou technikou a především 
ochrannými pomůckami.  
 Nejvhodnější hasicí přístroj pro osobní vozidla je práškový, který 
můžeme zakoupit ve většině prodejen s autodíly a autodoplňky. Postačí malý 
kilový nebo dvoukilový. V některých zemích EU tvoří povinnou výbavu 
vozidla. Hasicí přístroj umístíme ve voze co nejblíže řidiči, tak aby v případě 
dopravní nehody nemohl zranit osádku vozidla. Nejlepší je uchycení              
v dosahu pro rychlé použití, k podlaze pod jedním z předních sedadel, 
případně ve schránce před spolujezdcem. Kromě hasicího přístroje je vhodné 
mít ve svém vozidle také řezač pásů, který umožní v případě potřeby 
přeřezat zapnuté bezpečnostní pásy a dostat se tak rychleji z vozidla.  

                                                                    autor: por. Mgr. Iva Michalíčková 
                                                  koordinátorka preventivně výchovné činnosti  

        HZS Libereckého kraje 

HASIČI RADÍ OBČANŮM 
Vybavte svou domácnost detektory kouře 

Zařízení pro signalizaci požárů v budově můžeme rozdělit do dvou 
základních kategorií. Tou první je elektronická požární signalizace (EPS). Její 
využití je zejména ve výrobních a kancelářských prostorech, obchodních 
domech apod. Tyto objekty jsou díky nainstalované EPS připojeny na 
specializovanou ústřednu, která přijme signál o zachyceném kouři a předá ho 
dál, ve většině případů upozorní hasičský záchranný sbor kraje přes tzv. pult 
centrální ochrany. 
 Druhou skupinu tvoří autonomní hlásiče požáru (detektory kouře). Jedná 
se o jednoduché přístroje, které včas detekují vznikající požár a vyvolají 
poplach. Tyto hlásiče jsou určeny pro instalaci v našich domácnostech. 
Přístroj je napájen baterií, jejíž životnost může být až deset let. 
 Čidla hlásiče dokáží kouř z požáru včas detekovat. Optickým (blikající 
kontrolka) a silným akustickým signálem na něj upozorní uživatele 
domácnosti. Umožní tím nebezpečí zlikvidovat již v zárodku či ohrožený 
prostor včas opustit a přivolat hasiče. Ze zkušeností záchranářů plyne, že 
právě včasné zjištění požáru je rozhodující pro záchranu lidských životů        
a "hlásiče požáru" tak výrazně zvyšují šance na přežití. Nebezpečí hrozí 
např. v noci, kdy lidé spí a požár včas nezjistí. Tři ze čtyř obětí požárů 
neuhoří, ale zemřou kvůli nadýchání se toxických zplodin hoření. Kouř je 
rychlejší a tišší než oheň a i malý požár dokáže po pár minutách zaplnit byt 
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vysoce toxickými zplodinami, které při několika vdechnutích způsobí 
bezvědomí a následně smrt člověka. Včasné varování nás může zachránit!  
 Nákup autonomního hlásiče doporučujeme realizovat u specializovaného 
prodejce, který nám poradí s jeho instalací. Výrobek musí odpovídat platným 
normám a mít označení „CE“ (značka garantuje, že výrobek odpovídá 
evropským harmonizovaným normám). Je také možné vzájemně propojit 
několik hlásičů s tím, že v případě výstražné reakce jednoho, jsou zapnuty     
i hlásiče ostatní (např. čidlo reagující na kouř v garáži spustí čidlo i v ložnici). 
V porovnání s hodnotou věcí v naší domácnosti, o které nás případný požár 
může připravit, je částka za pořízení hlásiče zanedbatelná. 
Instalace hlásiče požáru  
 Samotná instalace hlásiče je rychlá a jednoduchá. Stačí k tomu hmoždinky 
a běžné nářadí, při instalaci postupujme vždy podle návodu výrobce.  
 
     Vhodné umístění: 

• v ideálním případě ve všech obytných místnostech bytu/domu, 
• v případě montáže jednoho hlásiče v bytě zvolíme místo v jeho centrální 

      části, např. v chodbě kam ústí jednotlivé místnosti, 
• v místnosti vždy doprostřed stropu (dle doporučení min. ve vzdálenosti  

      60 cm od stěny a ve výšce max. 6 m od podlahy), 
• v bytových domech, ubytovnách apod. i ve společných prostorech 

      každého podlaží domu, 
• v místech s vyšším rizikem vzniku požáru (garáže, dílny). 

 
      Nevhodné umístění: 

• prašné a velmi vlhké prostory, např. kotelny, koupelny nebo prádelny, 
• blízkost ventilátorů, tepelných zdrojů, svítidel nebo jiných zdrojů tepla, 
• vrcholy půdních prostorů střech tvaru písmene „A“, 
• prostory s vysokou koncentrací cigaretového kouře, výparů barev, 

      rozpouštědel a výfukových plynů. 
 
 Neznalost zákona neomlouvá  
Povinnost mít nainstalovaný autonomní hlásič požáru je zakotvena v naší 
legislativě (vyhláška č. 23/2008 Sb., o technických podmínkách požární 
ochrany staveb). Na základě této vyhlášky jimi musí být domácnosti ve všech 
nových i zrekonstruovaných objektech po 1. 7. 2008 vybaveny v souladu       
s projektovou dokumentací stavby a rodinné domy pak dále minimálně 
jedním přenosným hasicím přístrojem. Tento požadavek se netýká staveb 
realizovaných před účinností této vyhlášky, avšak doporučujeme instalaci       
i v těchto domácnostech. 
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Jak hlásič kontrolovat?  
 V návodu výrobce by mělo být uvedeno, jakým způsobem a jak často 
máme hlásič kontrolovat. Na rozdíl od hasicího přístroje kontrolu nemusí 
dělat vyškolená osoba, ale sám uživatel - např. jednou měsíčně prostým 
stisknutím kontrolního tlačítka, čímž se kontrolně spustí alarm. Jinak nám 
postačí jednou za čas v hlásiči vyměnit baterie, přičemž akustický signál 
(popř. blikající kontrolka) nás upozorní, když již baterie dochází. Baterie         
v hlásiči vydrží minimálně 1 rok, existují ale i s mnohem delší životností. 
Pamatujme, že hlásič s vybitou baterií je nám k ničemu. 

                                                                    Autor: por. Mgr. Iva Michalíčková 
                                                  koordinátorka preventivně výchovné činnosti 

         HZS Libereckého kraje

Nový heliport ZZS LK v Liberci

Letecké posádky Zdravotnické záchranné služby Libereckého kraje už 
budou moci v Liberci na své domovské základně bez obav přistávat i po 
soumraku. Nový heliport, který slavnostně uvedl do provozu ředitel ZZS LK 
Luděk Kramář spolu s hejtmanem Martinem Půtou, jeho statutární 
náměstkyní pro resort ekonomiky, správy majetku a informatiky Jitkou 
Volfovou a náměstkem pro oblast zdravotnictví Přemyslem Sobotkou, je již 
osvětlený. 
 Právě osvětlení heliportu bylo podmínkou Úřadu pro civilní letectví, bez 
jejíhož splnění hrozilo omezení rozsahu denního letového provozu. A právě   
v Liberci byla poslední základna HEMS, která ji zatím nesplňovala. „Pokud 
bychom nový heliport nepostavili, reálně hrozilo omezení jeho provozu, 
vrtulník by se musel vracet vždy před soumrakem,“ vysvětlil Luděk Kramář. 
Doplnil, že letecká základna ZZS LK neprovozuje noční lety, ale pouze denní 
(tj. od svítání do soumraku - tento čas je v průběhu roku proměnlivý), 
nicméně pilot a posádka vrtulníku mnohdy nemohou odhadnout přesnou 
dobu návratu na základnu a neosvětlený heliport jim ho tedy komplikoval. 
 Práce na novém heliportu začaly v únoru letošního roku, jeho stavba 
skončila v srpnu. Jeho celková cena je 6,7 milionů korun a ZZS LK ji zaplatila 
z účelové dotace, kterou poskytl Liberecký kraj. Stavební část heliportu si 
vyžádala náklady 3 miliony korun, 3,4 milionu korun stály použité technologie 
a 300 tisíc ZZS LK zaplatila za projektovou dokumentaci. Dobudovat je třeba 
ještě hasicí systém, který bude stát necelé tři miliony korun. Nový heliport 
vyrostl na pozemku, jenž původně patřil městu Liberec, díky rychlému           
a vstřícnému jednání zainteresovaných institucí se jej však velmi rychle
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podařilo vyměnit za jiný, který patřil Libereckému kraji.  „Městu i kraji bych 
za tuto vstřícnost velmi rád poděkoval. Stejně jako Aeroklubu Liberec za 
dohodu o provozu na letišti,“ řekl Kramář. 

„Zajištění dostupnosti zdravotní péče je naší prioritou, bez letecké 
záchranné služby by to nešlo. Jsme rádi, že naše záchranka disponuje 
skvělými posádkami, které se pravidelně cvičí a připravují tak, aby mohly 
pomáhat lidem i ve velmi těžkých a nepřístupných podmínkách,“ řekl hejtman 
Martin Půta. Ocenil i spolupráci s Horskou službou, jejíž zástupci 
záchranářům velmi často pomáhají.  
 Zvláštní vzpomínku při uvedení heliportu do provozu věnovali bývalému 
kolegovi, pilotu Michalu Benešovi, který loni tragicky zahynul. Právě on se 
podílel na prvních jednáních o novém heliportu a měl být jeho odborným 
garantem.  
 U příležitosti otevření nového heliportu záchranáři představili také nový vůz 
Škoda Octavia, který v rámci projektu ŠKODA AUTO POMÁHÁ v létě ZZS LK 
převzala od společnosti Škoda Auto, a.s. Vůz, který ZZS LK získala i díky 
tomu, že má certifikaci ISO 9001, je určen pro potřeby pracovníků Systému 
psychosociální intervenční služby (SPIS), kteří poskytují podporu zejména 
příbuzným, známým a svědkům nečekaných a náhlých událostí, při nichž 
dochází k náhlému poškození zdraví v důsledku nehody, náhlého 
onemocnění či úmrtí. 

Michael Georgiev  
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje



!18

Zima se blíží… Na cestu za pacienty jsme 
připraveni!

Cesta za pacienty někdy nebývá lehká a někdy ani nevede po silnici. Ať už 
se jedná o zraněné v terénu nebo o ty, kdo naši pomoc potřebují doma, 
zejména v zimních měsících je občas velmi obtížné dojet sanitou až k místu 
zásahu. Řidiči Zdravotnické záchranné služby Libereckého kraje proto 
pravidelně zdokonalují své znalosti a dovednosti, aby nejen cesta                  
k pacientovi, ale i s ním do zdravotnického zařízení, byla co nejbezpečnější. 
 V září se proto většina řidičů ZZS LK vystřídala na praktickém školení         
v bývalém vojenském areálu v Ralsku. Pod vedením instruktorů z vlastních 
řad obnovili své znalosti, naučili se něco nového a vyzkoušeli si jízdu sanitou 
v opravdu těžkém terénu. Na cvičení, které ZZS LK pořádá již druhým rokem 
vlastními silami, se řidičů za zpřísněných bezpečnostních a hygienických 
podmínek (kvůli riziku nákazy covid) vystřídalo celkem 120. „První ročník 
cvičení řidičů ve vojenském prostoru Ralsko byl úspěšný a měli jsme na něj 
skvělou zpětnou vazbu od zaměstnanců. Letos jsme na něj navázali 
podobným scénářem, samozřejmě s drobnými úpravami. Stěžejní částí byly 
stejně jako loni praktické jízdy v terénu, vzhledem k tomu, že hodně pršelo, 
byly místy opravdu výživné,“ řekl mluvčí Zdravotnické záchranné služby 
Libereckého kraje Michael Georgiev. „Soustředili jsme se na dohledávání 
pacienta v nepřístupném terénu – na místě bylo i mobilní operační středisko. 
V rámci teoretické výuky se řidiči věnovali rozboru dopravních nehod nebo 
pravidlům, která pro nás na silnicích platí v době, kdy je sanita ve výjezdu,    
a podobně,“ doplnil. 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Záchranáři pravidelně trénují krizové brzdění, jízdu ve vysoké vodě, 
zvládnutí smyku či nácvik zvláštních krizových situací včetně překážek na 
silnici. „Díky podpoře Libereckého kraje a vojenských lesů se nám v Ralsku 
nabídl ideální výcvikový prostor pro to, aby si každý řidič mohl na vlastní kůži 
vyzkoušet jízdní vlastnosti vozu v terénu, který v Libereckém kraji může 
kdekoliv potkat. Protože u nás to není jen o městech a silnicích. Lokalit, kde 
jsou lidská obydlí, chaty, chalupy je všude dost a kolikrát je pro posádky 
opravdu náročné je dohledat, mnohdy je to právě o takovýchto cestách na 
hranici sjízdnosti,“ uvedl Georgiev. 

Michael Georgiev  
Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje

Změna otevírací doby České pošty                       
v Raspenavě od 1. 10. 2020 

Pondělí                 11:00 – 12:00, 13:00 – 18:00 
 

   Úterý                      8:00 – 12:00, 13:00 – 15:00 
 

   Středa                   11:00 – 12:00, 13:00 – 18:00 
 

   Čtvrtek                    8:00 – 12:00, 13:00 – 15:00 
 

   Pátek                       8:00 – 12:00, 13:00 – 15:00 
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Veřejné a pozoruhodné budovy raspenavské farnosti           
a jejich historie

A) O kostele  
1. Církevní poměry frýdlantského okresu (byl zrušen 1960 - pozn. autora 
článku) kdysi a na počátk 20.st. 
 První obyvatelé Frýdlantska byli, až na několik obcí při hranicích dnešního 
Polska (např. Srbská - pozn. autora), Němci (ti sem od 1.pol. 13. st. přicházeli 
na pozvání českých panovníků, aby zdejší lesnatou oblast kolonizovali, tzn. 
zakládali obce - pozn. autora). Co se týče náboženského vyznání, byli to 
křesťané a po náboženské stránce podléhali katolickým biskupům. 
Frýdlantsko patřilo k míšeňskému biskupství v německé říši. Nejbližším 
správcem církevních poměrů na Frýdlantsku bylo arciděkanství v Závidově 
(dnes v Polsku, v dané době ale patřil do německého císařství - pozn. 
autora).  
 Jak vyplývá z urbáře frýdlantského panství (soupis majetku a povinností 
poddaných - pozn. autora), pocházejícího z let 1387 až 1409, byl již na poč. 
15. st. v Raspenavě kostel.  

V r. 1581 bylo Frýdlantsko po církevní stránce přiděleno k pražskému 
arcibiskupství a v jeho rámci r. 1784 k litoměřickému biskupství. 
 Když byla v 16. st. v Německu prováděna reformace (přechod od 
katolického náboženství k evangelickému, nazývanému též protestantské 
nebo luteránské - pozn. autora), došlo k ní i na panství Frýdlant, kam              
z Německa přicházeli evangeličtí faráři. Evangelická víra zde byla oficiálně 
vyznávána do první třetiny 17. st., kdy v roce 1620 bylo poraženo české 
stavovské (šlechtické - pozn. autora) povstání proti katolickým rakouským 
Habsburkům (od r. 1526 byli českými králi - pozn. autora). Tehdy byli 
evangeličtí duchovní vyhnáni a opět ustanoveni katoličtí. Tato opětná změna 
náboženství se nazývá protireformace nebo též rekatolizace. Na Frýdlantsku 
proběhla v letech 1623 -1624. Ovšem, protože to bylo v době Třicetileté války 
(1618 - 1648, ve které se jednalo o vládu nad Evropou - pozn. autora), přišla 
(po zavraždění vévody frýdlantského a generalisima rakouských císařských 
vojsk Václava Eusebia Albrechta z Valdštejna v r. 1634 - pozn. autora) sem 
švédská protestantská vojska, která v mnohých farnostech na Frýdlantsku 
opět ustanovila luteránské duchovní. Když byla po skončení války (která 
přinesla i velké zbídačení obyvatelstva, takže se rychle šířily nemoci, hlavně 
mor) v r. 1648 švédská vojska nucena odejít, byli vyhnáni i evangeličtí faráři. 
Protestanští  věřící byli násilím nuceni vrátit se ke katolickému náboženství 
(to se týkalo poddaných, šlechtě bylo umožněno odejít do zemí s luteránským 
náboženstvím - pozn. autora). To prováděli s pomocí vojska jezuité (katolický 
řád - pozn. autora). Výsledkem násilné rekatolizace byl tajný odchod velkého 
počtu evangelíků do ciziny (většinou odcházeli do Lužice, která byla součástí 
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protestantského Saska, dnes jednoho ze států SRN - pozn. autora). Jejich 
majetek si přivlastnila vrchnost, jež jej v letech 1667 - 1695 prodala 
katolickým poddaným. Důsledkem toho všeho bylo velké vylidnění 
Frýdlantska, takže tu působil jen jediný farář, a to ve Frýdlantě. Spadalo pod 
něj 33 obcí. Proto ti poddaní, kteří to měli blíže do Lužice než do Frýdlantu, 
docházeli na bohoslužby raději tam, a  to hlavně také proto, že to byly mše 
evangelické (samozřejmě to museli činit tajně - pozn. autora). V poslední 
čtvrtině 17. st. se začaly poměry zlepšovat, hlavně po stránce ekonomické, 
takže se zlepšila i zdravotní situace obyvatelstva a mor byl zažehnán. Tím 
začal pozvolně stoupat počet obyvatel. Vyrostla nová generace, která už 
nebyla tak ovlivněna protestantstvím, a tak začala podléhat katolické farnosti 
ve Frýdlantě. Proto museli být ustanovováni duchovní i v dalších farnostech.     
V Raspenavě byl jmenován v r. 1727. Po provedení protireformace bylo 
Frýdlantsko na 150 let téměř čistě katolické. Jen v příhraničních obcích se 
navzdory rozličným překážkám zachovali stále ještě protestanti, kteří na 
církevní obřady docházeli do evangelických kostelů v sousední Lužici. Až 
Toleranční patent císaře Josefa II. z r. 1781 dal nekatolíkům opět plné státní 
občanské právo a svobodu bohoslužeb a práce. Následkem tohoto patentu 
se počet protestantů na Frýdlantsku začal opět zvyšovat. Zvláště po r. 1861, 
kdy jim byla zaručena úplná rovnoprávnost s jinými uznanými konfesemi 
(církevními řády - pozn. autora). V r. 1883 byla ve Frýdlantě zřízena pobočka 
liberecké evangelické obce. V r. 1899 se frýdlantská pobočka stala 
samostatnou farností. K ní byli přiděleni všichni evangelíci frýdlantského 
okresu. Vedle katolíků a protestantů zde byli v té době starokatolíci                
a ojedinělí izraelité (vyznavači židovského náboženství - pozn. autora). 
Téměř všechno obyvatelstvo Raspenavy, Luhu a Lužce zůstávalo ale 
katolické. Podle sčítání obyvatel v r. 1900 se v Raspenavě hlásilo ke 
katolickému náboženství 2428 osob, k protestantskému vyznání                  
22 a k izraelitskému 2; v Luhu bylo 1724 katolíků a 23 protestantů, v Lužci 
508 katolíků a 6 protestantů a v Pekle 360 katolíků a 1 protestant. Katolíci 
všech tří obcí,  s výjimkou Ferdinandova (který v té době patřil k Raspenavě - 
pozn. autora) a několika domů v Luhu, byli přifařeni k raspenavskému 
Jubilejnímu farnímu kostelu císaře Františka Josefa I. 
2. Jubilejní farní kostel císaře Františka Josefa I. v Raspenavě 

    a) Popis božího domu 
Kostel je postaven v pseudobarokním (napodobenině barokního - pozn. 

autora) slohu. Byl vybudován v letech 1906 - 1907 na základě myšlenky 
zednického mistra Josefa Neumanna z Raspenavy a podle plánů libereckých 
architektů Gustava Sacherse a Antona Krapfa frýdlantskou stavební firmou 
Appelt a Hampel (na místě staršího kostela, z něhož zůstala věž - pozn. 
autora). Jednolodní (hlavní vnitřní prostor není členěn na více podélných 
částí - pozn. autora) stavba zabírá plochu 577,3 m2. Průčelí s 2,5 m vysokou 
sochou Madony, umístěnou ve výklenku, a hlavním vchodem pod Madonou
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korunuje 2 m vysoká měděná váza. Socha pochází od Heinricha (Jindřicha 
- pozn. autora) Scholze, narozeného v Raspenavě. Na hřbitově je do věže 
prolomen boční vchod do kostela. Kněžiště (prostor, v němž kněz vykonává 
církevní obřady - pozn. autora) zaujímá plochu 47 m2, loď 350 a zákristie 
30,5. Strop lodě je plochý. V levé stěně lodi jsou otvory empory (galerie - 
pozn. autora) a dřevěného arkýře (výstupku ze stěny - pozn. autora). Výška 
lodi je 10,5 m. Nástropní malby obstaral rektor (ředitel vysoké školy - pozn. 
autora) Pražské umělecké akademie Karel Krattner. Empora s varhanami 
(umístěná nad hlavním vchodem - pozn. autora) je zdobená prolamovaným 
zábradlím. Spočívá na silných sloupech, jejichž hlavice (horní části, které 
emporu podpírají - pozn. autora) jsou zdobeny hlavami andělů. Barokní 
hlavní oltář pochází z dřívějšího kostela. Je na něm umístěn obraz 
Nanebevstoupení Panny Marie (kterému je náš kostel zasvěcen - pozn. 
autora). Veškerá vnitřní i vnější sochařská a štukatérská výzdoba byla 
zhotovena libereckým sochařem Hansem (Janem - pozn. autora) 
Aichingerem. Oba boční oltáře jsou od frýdlantského řezbáře Josefa 
Kindermanna. Levý z nich zdobí malba od slavného malíře Josefa, rytíře       
z Führichů (chrastavského rodáka, císařem Františkem Josefem II. 
povýšeného za jeho umění do šlechtického stavu - pozn. autora) z r. 1818. 
Obraz představuje sv. Františka z Assisi. Spodní část bohatě zdobené 
kazatelny tvoří křtitelnice, zhotovená  z veronského mramoru. V barokním 
slohu provedená zpovědnice, kazatelna a především skříň varhan byly 
zhotoveny již výše zmíněným frýdlantským řezbářem Kindermannem             
a barevně ozdobeny lakýrníkem Johanem (Janem - pozn. autora) Ducatem   
z Jablonného v Pj. Na věži jsou kromě hodin čtyři zvony. Střecha božího 
domu je kryta červenými taškami, které položil pokrývačský mistr Johann 
Posselt z Předlánců. Kostel má vlastní topení (v současné době se již dlouho 
nepoužívá - pozn. autora), jehož zdroj je umístěn v zákristii. Celé otopné 
zařízení obstarala fa. Franke a Miklich z Drážďan. 
    b) Krátké dějiny raspenavského kostela 
 Kdy byl postaven první kostel v Raspenavě, není známo. Jestli to bylo        
v 1. pol. 14. st., jak je uváděno v míšeňské diecézní matrice z r. 1346, je 
otázkou. Určitě tu ale byl koncem 14. st. Vyplývá to z nejstaršího daňového 
registru panství Frýdlant, který pochází z doby mezi léty 1387 a 1409.           
S jistotou se může tvrdit, že stál na místě dnešního. Bezpochyby to byla 
dřevěná stavba, která byla v dalších dobách přestavována a přistavována.    
V r. 1622 dostal kostel dřevěný kazetový strop. Tehdy byla postavena             
i kamenná věž. Do té doby byly zvony umístěny v trámoví nad lodí, která 
před vybudováním věže musela jednou zcela vyhořet. Když byla                    
v r. 1906 prováděna demolice starého kostela, nalezly se  pod omítkou 
vnitřních stěn lodi znatelné stopy požáru. Je možné, že k němu došlo za 
husitských válek.  
 1726 byl kostel zcela přestavěn. Dostal podobu, již měl až do r. 1906. Věž 
ale byla přestavěna již 1769 byla na hřbitově zřízena křížová cesta. Během 
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času byla prováděna různá vylepšení a zkrášlování uvnitř kostela. 1824 byl 
zhotoven postranní oltář. 1833 dostala věž hodiny. Zhotovil je Gottfried 
(Bohumír - pozn. autora) Schwertner z Hejnic. 1869 musela být stará 
šindelová (z dřevěných tašek - pozn. autora) střecha nahrazena krytinou        
z hliněných tašek. 1878 byl kostel vydlážděn cihlovou dlažbou, lavice dostaly 
dřevěnou podlahu, byly pořízeny nové oltářní svícny atd. 1880 byly kvůli 
špatnému stavu křížové cesty objednány u křesťanské akademie v Praze 
nové obrazy jednotlivých zastavení a umístěny na emporách a kůru kostela. 
V dalších letech byly instalovány nové empory. Obě okna u hlavního oltáře 
byla vitráže (složena ze skel různých barev a tvarů a vytvořeny tak obrazy- 
pozn. autora). 1892 dostal kostel nové dvanáctirejstříkové varhany, pořízené 
v Praze-Smíchově u Heinricha Schiffnera. 1893 byly na věž instalovány nové 
hodiny, a to od fy. F.X. Schneidera syn ve Freudentalu (dnes Bruntál - pozn. 
autora). 
 Navzdory všem stavebním úpravám neodpovídal kostel požadavkům doby. 
Proto byl v r. 1902 vytvořen spolek pro stavbu nového kostela, který se          
s horlivostí rychle pustil do práce. 
Velkoprůmyslník Gustav von Richter (majitel bývalých PČP a současného 
Emca - pozn. autora) věnoval na stavbu 20 tis. korun. U příležitosti             
75. narozenin Františka Josefa, císaře Rakouska (pod které naše dnešní 
republika tehdy od r. 1526 patřila - pozn. autora), věnoval Gustav von Richter 
v r. 1905 na kostel dalších 50 tis. korun. Stavbyvedoucím se stal Franz 
Scholz z Raspenavy, č. p. 215 (dnes Liberecká 600 - pozn. autora), 
pověřencem spolku pro stavbu kostela zednický mistr Josef Neumann. 
Klempířské práce byly svěřeny Leopoldu Kobosilovi z Liberce. 1905 začala 
fa. Appelt a Hampel s přípravnými pracemi. 1906 byly zahájeny stavební 
práce a stavba byla dokončena v r. 1907. Nové zvony byly dodány firmou 
Richard Herold z Chomutova. Největší zvon vážil 2400 kg, druhý 630 kg, třetí 
370 kg a nejmenší 130 kg. Zdobeny byly v pseudobarokním stylu a dostaly 
jména Gustav, Anna, Josef a Franziskus. Dva největší zvony byly 
pojmenovány po sponzorech Gustavu Richterovi, šlechtici z Wittbachu 
(majitel pozdějších PČP - pozn. autora) a jeho manželce Anně. Věžní hodiny 
byly přeneseny ze starého kostela, ale byly opatřeny čtyřmi novými ciferníky, 
vyrobenými frýdlantským hodinářem Wilhelmem (Vilémem - pozn. autora) 
Hauptem, jenž celé hodiny na věž také instaloval. Nové varhany byly 
osmadvacetirejstříkové. Pocházely od stejné firmy jako staré. Skříň varhan 
byla navržena libereckými architekty Sachersem a Krapfem v bohatém 
pseudobarokním slohu se vzletnými ornamenty. Lavice dodali W. Menzel        
z Luhu a Julius Endler z Frýdlantu, který také vyrobil hlavní dveře. Ostatní 
dveře a okna dodalo truhlářské družstvo z Raspenavy. Uměleckou mříž nad 
hlavními dveřmi vytvořila dílna zámečnického mistra J.Würfela z Liberce. 
Mříž vnitřních dveří bočního vchodu (ze hřbitova - pozn. autora) je od 
zámečnického mistra Antona Heina, rovněž z Liberce.       
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15. září 1907 byl kostel za přítomnosti patronátního pána hraběte Franze 
Clam-Gallase pražským světícím biskupem Dr. Wenzelem (Václavem - pozn. 
autora) Frindem vysvěcen.  
 
(Pokračování v příštím čísle zpravodaje) 

Podle Die Gemeinden Raspenau, Mildenau und Mildeneichen od Antona 
Franze Ressela sepsal Mgr. J.Černý.

STOLNÍ TENISTÉ SE CHYSTAJÍ DO 57. SEZONY 

Do nové sezony vstupují naši stolní tenisté po delší přestávce, než bývalo 
obvyklé. Je to důsledek opatření, která byla přijata v souvislosti s šířením 
COVID 19 – kdy v předchozí sezona byla ukončena před jejím úplným 
dohráním. 
 Do nové sezony jsme chtěli vstoupit se čtyřmi družstvy dospělých, ale         
z důvodů pracovních povinností (velké dojíždění) řady hráčů jsme nakonec 
zůstali u tří družstev. Rovněž tak se nepodařilo dotáhnout do konce ustavení 
historicky prvního družstva žen a tak budeme doufat, že se nám to podaří do 
příští sezony. 
Změnou proti „zaběhnutým tradicím“ je i nepořádání tradičního velkého 
turnaje před zahájením sezony – opět se na tom podepsaly obavy                 
z COVID  19. 
V nové sezoně budou naše družstva hrát:  
A - družstvo: tradičně Libereckou divizi a mělo by bojovat o příčku nejvyšší. 
Základ družstva tvoří hráči Martin Suchánek, Tomáš Zahradník, Tomáš Prosa 
a kapitán Leoš Horák 
B - družstvo: po loňském vítězství v KP. 2. třídy bude hrát krajský přebor     
1. třídy a jeho jednoznačným cílem bude se v soutěži udržet. Tým tvoří 
Marcel Pikous, Jan Drechsler, Petr Blažek a kapitánem je Matěj Drechsler 
C – družstvo bude hrát nejvyšší okresní soutěž (OP. 1. tř) a jeho 
„účinkování“ by mělo být uprostřed  tabulky. Tým tvoří hráči Milan Ryšavý, 
David Horák, Čeněk Horák, Jiří Sršeň, Pavel Špryňar, Josef Čapek, Mirek 
Schiller a Vladimír Boháč 

Ing. Vladimír Boháč, kronikář oddílu 
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RASPENAVA HOSTILA VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI SPORTU A 
SPORTOVNÍHO PROSTŘEDÍ

Ve dnech 31. 8. – 1. 9. 2020 zasedala v Raspenavě, v hotelu Zámeček, 
odborná festivalová porota 23. ročníku SPORTFILM LIBEREC 2020 – FICTS 
INTERNATIONAL FESTIVAL. 
 Tento festival, jehož pomyslné brány se již po třiadvacáté v Liberci otevřely 
1. října letošního roku, byl mezinárodní přehlídkou filmů se sportovní 
tematikou. 
 Přihlášené snímky letošního ročníku v uvedené dny hodnotila festivalová 
porota právě v Raspenavě.  

Na letošní ročník se přihlásilo 352 snímků, z nichž odborná porota vybrala 
stovku filmů z 58 zemí světa. Nahlédnout do sportu a jeho zákulisí mohli 
festivaloví diváci formou domácího kina na online platformě od 1. do 10. října 
letošního roku. 
 Výsledky festivalu byly zveřejněny na slavnostním vyhlášení v Liberci dne 
1. října 2020. 
Bližší informace získají zájemci na stránkách: www.sportfilm.cz 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Festivalová porota v hotelu Zámeček s řadou významných osobností: 
v 1. řadě zleva: Václav Korunka, držitel bronzové medaile ze ZOH Calgary 
1988, Jiří Kratochvíl - bývalý člen Rady ČT, Dr. Landa ředitel festivalu, Hana 
Jarošová z FAMU, předposlední Jakub Bažant za Českou televizi ve 2. řadě 
uprostřed Zdeněk Škoda za ČOV a František Kolář, předseda poroty 

                                                                                         Ing. Vladimír Boháč 
vicepresident festivalu 

Vítání občánků

Netradičně až v druhé polovině září proběhlo letos v Raspenavě první 
letošní vítání občánků. To původně plánované na březen tohoto roku 
odsunula koronavirová krize, která s sebou přinesla stav nouze v celé 
republice a přísná bezpečnostní opatření. Rovněž toto vítání občánků se 
nevyhnulo koronavirovému nařízení, proto jsme se rozhodli uskutečnit ho na 
netradičním místě v přírodě a to v parku před městským úřadem. Rodiče si 
svá miminka mohli nechat vyfotit jak v kolébce, ale také v trávě nebo u řeky. 
Počasí přálo, sluníčko svítilo a myslím, že všichni domů odcházeli spokojeni. 
 K tomuto opožděnému vítání občánků přivedli rodiče celkem 15 dětí 
narozených v roce 2019 a 2020.  
 Mezi občánky města Raspenavy bylo přivítáno v sobotu 19. září 2020:        
9 děvčátek a 6 chlapců ve dvou skupinách. Každé z miminek obdrželo kromě 
pamětní knížky také dětskou osušku a maminky květinu. Od Městské 
knihovny Raspenava, která se letos poprvé zapojila do projektu S knížkou do 
života si děti i rodiče odnesli  dárkový balíček. Ten má pomoci vzbudit u dětí 
od dětství zájem o knihy. Balíček obsahoval leporelo pro miminka a knihu pro 
rodiče. Od paní knihovnice Laďky Mičunovičové obdrželi poukaz na registraci 
do knihovny na rok zdarma pro jednoho člena rodiny. 
 O kulturní program se postaraly děti ze Základní školy v Raspenavě pod 
vedením paní učitelky Blanky Novotné, které si pro všechny přítomné 
připravily krásné recitační pásmo. 
Mezi občany města jsme tentokrát přivítali: 
Jana Romančíka, Alexandra Zemana, Patrika Manycha, Kristýnu Divišovou, 
Elišku Havlíkovou, Markétu Popovičovou, Eleanor Štainbruchovou, Vanesu 
Stehlíkovou, Zuzanu Stránskou, Miu Kolenovou, Natálii Kopačkovou, Tomáše 
Patrika, Petra Stephana, Filipa Jansu  a Lilly Šišovou.. 
 Dětem i jejich rodičům popřála hodně zdraví, spoustu lásky a štěstí 
zastupitelka města paní Hana. 

Napsala: Jaroslava Kasalová 
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Zprávy z raspenavské farnosti

Vážení čtenáři, sestry, bratři, sousedé i přátelé.  
 V posledním zpravodajství z farnosti a dění jsme Vás zvali na slavení 
křesťanských Velikonoc. V době vydání posledního čísla Raspenavského 
zpravodaje jsme ještě vůbec netušili, že se k nám pomalu a jistě blíží nová    
a nečekaná zkušenost Corona-virové pandemie. Jak rychle začala tato vlna 
nemoci a hlavně s ní spojených opatření a omezení ovlivňovat naše životy 
víme každý nejlépe. Naše tváře se schovaly za roušky, přestali jsme se 
scházet, do obchodů jsme chodili v pouze nejnutnějších případech. Sousedé 
od sebe začali udržovat vzdálenost delší než vymezenou. V naší 
raspenavské farnosti tomu nebylo jinak. Při únorových opatřeních se změnil   
i náš život. Na společné bohoslužby, vzájemná setkání a akce jsme museli 
zapomenout. 
 Duchovní život ale nelze zastavit. Kde byla předtím společná setkávání      
a prožitky, nastoupila moderní technika a komunikační technologie. Díky 
zapáleným lidem, v čele s otcem Pavlem Andršem, se Raspenava, jako jedno 
z prvních míst v České republice, stala dějištěm přímých přenosů bohoslužeb 
na YouTube kanálu.  
 Postupně se modernizovala i snímací a přenosová technika a tím rostla       
i kvalita zážitku. Diváci a posluchači z mnoha koutů naší Země (ale                 
i zahraničí), tak měli výjimečnou možnost se účastnit alespoň na dálku. 
Farnost Raspenava a Hejnice tak získala mnoho příznivců, kteří se hned po 
„uvolnění“ opatření vydali podívat do našeho kraje. Zkušenost nás velmi 
posílila hlavně ve vnímání našich rodin a farního společenství, zvláště pak    
v té době, kdy tak samozřejmá věc jako je scházet se, den ze dne zmizí. 
Přímým přenosem kromě velikonočních svátků byla vysílána mše svatá pro 
děti. Téměř všechny bohoslužby byly doprovázeny výborným výkonem 
varhaníka Martina Grobára. YOUTUBE-kanál: www.youtube.com (do 
vyhledávače zadejte „farnost Raspenava“). 
 Ač ustupující a zmírněná opatření spojená s pandemií, stále jsme byli 
opatrní. Možnost scházet se ve větším počtu lidí i na přelomu května             
a června byla stále omezená. O to více nás to mrzelo, protože právě na konci 
května slavíme svátek svaté Zdislavy, nejenom patronky naší diecéze 
(litoměřické), ale především patronky rodin. Na mysli jsme neklesli a rozhodli 
se zorganizovat první farní pouť do Jablonného v Podještědí v předvečer 
velkého svátku. Po putování vlakem z Raspenavy do Zdislavy jsme se vydali 
na pěší pouť ve skupince patnácti lidí směrem k bazilice sv. Vavřince a sv. 
Zdislavy.  
Dvanáct kilometrů dlouhá cesta byla výzvou hlavně pro nejmenší poutníky. 
Na poutích je důležité si vzít nějaký úmysl, pro který by rád člověk obětoval 
třeba své puchýře nebo bolavé nohy, pochod v dešti a mokro v botách nebo 
společnou modlitbu růžence. Zdárně jsme došli do Jablonného a v bazilice  
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jsme se sešli se zbytkem poutníků z Raspenavy a širokého okolí. Otec 
Pavel pak sloužil mši svatou bezprostředně nad hrobem sv. Zdislavy. 
Společně jsme poprosili za naše rodiny, farnost a kraj, kde žijeme. Zpátky 
jsme se vraceli přes Zdislavinu studánku a ze Lvové jak jinak než vlakem.

Ani letošní rok nebyl výjimkou a raspenavská farnost společně s příznivci 
uspořádala tradiční raspenavskou pouť k oslavě svátku Nanebevzetí Panny 
Marie, jíž je raspenavský kostel zasvěcen. Datum pouti připadl na neděli    
16. srpna. Znovu i tento rok potvrdil, jak mají poutníci z širokého okolí, ale      
i z dálky, rádi náš kraj a jak se k nám vracejí. Poutní mši svatou tentokrát 
sloužil vojenský kaplan – kapitán Petr Šabaka. Necelých 300 poutníků 
zaplnilo raspenavský kostel a díky krásnému počasí také prostor před 
raspenavskou Betánií, kde se mohli občerstvit tradičním gulášem, od soboty 
vařeným právě farníky a příznivci. Výtěžky dobrovolných příspěvků pak byly 
poukázány na realizaci opravy havárie kopule a krovu nad hejnickou 
bazilikou. Komu hejnická bazilika není lhostejná a na opravě včetně osazení 
opravenou korouhví by se chtěl podílet a podpořit ji, má možnost poukázat 
svůj dar na účet uvedený níže, nebo se domluvit přímo s otcem Pavlem, 
raspenavským a hejnickým farářem. Je to dobrá příležitost podpořit dobrou 
věc a zároveň zanechat trvalou hodnotu pro naše budoucí generace. 
Účet: 0985379309/0800 
 
Konkrétní programy bohoslužeb a událostí naleznete na vývěsce u kostela 
nebo také na internetu: 
WEB: http://farnost-hejnice-raspenava.netstranky.cz/  
FACEBOOK: http://www.facebook.com/Raspenava  

Rostislav Dvořák 
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ADVENTNÍ KONCERT V RASPENAVĚ POČTVRTÉ
Stává se dobrou tradicí pořádat v Raspenavě, v místním kostele, na 

začátku adventního času velice kvalitní koncert, na němž vystupují přední 
umělci libereckého Divadla Františka Xavera Šaldy.Ne jinak by tomu mělo být 
i letos, kdy na první adventní neděli  - tj. 29. 11. 2020 od 15:00 hod se kostel 
opět naplní hudbou a písněmi adventního času. 
 Mohu vám všem s radostí sdělit, že i pro letošní koncert je opět potvrzena 
účast sólistky opery tohoto divadla - paní Věry Poláchové – Kavanové, 
smyčcového kvarteta koncertních mistrů pod vedením Ištvána Matejči, 
trumpetisty Pavla Jeníčka a Jiřího Horčičky (klavírní doprovod).  
 Každý rok se vám snažím obohatit tento kulturní zážitek o vystoupení 
nového umělce. Tento příslib naplním i letos. A tak návštěvníci letošního 
adventního koncertu budou mít možnost poprvé vidět v raspenavském 
kostele krásný hudební nástroj – harfu a za ní skvělou harfistku Markétu 
Doubravskou, čerstvou držitelku Liberecké Thálie za r. 2020. 
I letos na adventním koncertu tradičně vystoupí děti ze zdejší mateřské školy. 
 Teď už si je společně přejme, aby veškeré přípravy koncertu „nezhatil“ 
novodobý problém – covid 19. 
 Věřím, se na společně sejdeme v neděli 29. 11. 2020 od 15:00 hodin          
v raspenavském kostele a společně si poslechneme krásné melodie           
v podání špičkových umělců. 

 

Foto Antonína Bělonožníka nám připomíná vystoupení dětí zdejší MŠ na loňském 
koncertu   

Ing. Vladimír Boháč, organizátor koncertu
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Prodej kalendáře s fotografiemi Raspenavy na r. 2021 
Byl zahájen prodej kalendářů na rok 2021 s fotografiemi Raspenavy. 

Kalendáře můžete zakoupit v Městské knihovně Raspenava. 
Cena: stolní 50,-, nástěnný 100,- Kč 

Výsledky krajských voleb 2020 

Konečné výsledky:    sečteno  100 %                    účast     34,13 %   
Starostové pro Liberecký kraj                           45,11 %  
ANO 2011                                                         19,30 %  
Svoboda a př. demokracie (SPD)                       9,65 %  
Občanská demokratická strana                          6,00 %  
Česká pirátská strana                                         5,22 %  
Komunistická str.Čech a Moravy                         3,65 %  
Trikolóra hnutí občanů                                         3,13 %  
Pro KRAJinu                                                        2,61 %  
Česká str.sociálně demokrat.                              2,22 % 


